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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Abit Dundar (FP) och vice ordföranden Eva Fagerhem 
(S) utsågs att justera dagens protokoll. Justering sker 15 april 2014. 
 
Anmäldes att protokollet från sammanträdet 13 mars justerades  
18 mars 2014. 
 
Dagordningen godkändes. 
__________________ 
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§ 2   

Medborgarförslag Sannadalsparken 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 
medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 
 
Ärendet 
Inkommet medborgarförslag 17 mars 2014. 
Dnr 155-2014-1.2.4 
__________________ 
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§ 3   

Trekantens dag 
Svar på medborgarförslag 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
I ett medborgarförslag föreslås att nämnden arrangerar Trekantens dag 
under försommaren. 
 
Enligt förvaltningens bedömning, finns inte de resurser som krävs för 
att arrangera dagen. Förvaltningen bidrar gärna med att sprida 
information om dagen. Möjligheter finns för förslagsställaren att söka 
arrangörsstöd. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 24 mars 2014. 
Dnr 60-2014-1.2.4 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
__________________ 
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§ 4   

Underlag för budget 2015 med inriktning 2016 och 2017  

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

förslag till underlag till budget för 2015 och inriktning för 2016 
och 2017. 

 
2. Stadsdelsnämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen för 

fortsatt beredning. 
 
Ärendet 
Förvaltningens förslag utgår från stadens övergripande inriktningsmål 
och Vision 2030. Utvecklingen av ekonomin, tillgången på arbetskraft 
samt medborgarnas efterfrågan på de tjänster som stadsdelsnämnden 
tillhandahåller är de viktigaste faktorerna för utvecklingen av 
verksamheterna. 

Kostnadsökningarna för planperioden beräknas överstiga 
kommunfullmäktiges plan med ca 30 mnkr per år för bland annat 
lönekostnadsökningar och övriga kostnadsökningar, vilket medför 
krav på effektiviseringar inom samtliga verksamheter. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 101-2014-1.1 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 
föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom det. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 
 
Reservation 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 
 
”Att bifalla förvaltningens förslag till beslut samt därutöver anföra 
följande. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområde 
Hägersten-Liljeholmen har under det senaste decenniet, i takt med de 
många omvandlingarna av hyresrätter till bostadsrätter som gjorts, 
liksom den ensidiga byggnationen av bostadsrätter, förändrat 
befolkning och karaktär. Som en följd av detta har andelen 
ekonomiskt resursstarka hushåll ökat och personer med mer 
begränsade ekonomiska resurser har haft svårt att efterfråga de 
lägenheter som står till buds.  Denna utveckling har lett fram till 
dagens situation där Hägersten-Liljeholmen blivit en av Stockholms 
mest segregerade stadsdelar.  
 
Förskola och skola 
Detta innebär dock inte att det fattas utmaningar för oss som politiker. 
En utveckling som både är positiv men som samtidigt kan te sig 
problematisk är att andelen förskolebarn fortsätter att öka under 
planperioden vilket ställer krav på nya lokaler. Kostnaderna för de nya 
förskolelokalerna blir betydligt högre än för befintliga lokaler. Den 
omfattande utbyggnaden av förskoleplatser för att matcha ökad 
efterfrågan i samband med pågående bostadsförtätning, leder till att 
förskolans ekonomi blir alltmer ansträngd för varje år. Att detta är ett 
specifikt problem för vår stadsdel innebär inte att det är mindre 
angeläget för stadens politiska majoritet att finna en lösning. 
Alternativet kan bli nedskärningar inom övriga verksamheter inom 
nämndens område.  

Små barn blir stora barn vilket ställer krav på skolor i tillräcklig 
omfattning för alla dem som sökt sig till vår stadsdel. Visserligen 
ligger inte ansvaret på stadsdelsnämnden men det är lätt att vi lokala 
politiker ställs till svars när den grundläggande kommunala servicen 
som t.ex. skolor inte finns att tillgå. Man kan inte med bästa vilja i 
världen säga att den borgerliga majoriteten i staden i samband med 
planering av nya bostadsområden tagit ansvar för den offentliga 
servicen.   
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Arbete 
När barnen blir ungdomar och ska rusta sig för arbetsmarknaden är 
sommarjobb ett steg på vägen. Arbetet ger dem dessutom ett 
välbehövligt ekonomiskt tillskott samt håller dem borta från stök och 
bråk. Vår uppfattning, som vi framfört i många sammanhang, är att 
alla ungdomar som så önskar ska erhålla ett sommarjobb. Därför har 
vi också föreslagit att staden ska tillskjuta ekonomiska resurser till 
stadsdelarna så att detta kan bli verklighet. 

Att ha ett heltidsarbete som man kan försörja sig på borde vara en 
rättighet för var och en. 

Den borgerliga majoritetens mål att alla anställda ska erbjudas 
heltidsanställningar är ett steg i rätt riktning. De svårigheter att nå 
detta mål som visat sig under året stavas pengar. För att i praktiken 
kunna genomföra detta krävs att staden tillskjuter ekonomiska medel. 
 
Bostäder 
Bristen på hyresrätter är ett stort problem för ekonomiskt resurssvaga 
hushåll som unga och äldre, men framför allt för socialt utsatta 
människor. 

Förvaltningen skriver att ungefär hälften av vuxenenhetens klienter 
betraktas som hemlösa enligt stadens definition av begreppet. En del 
av dessa klarar eget boende men tvingas bo kvar i tillfälliga boenden 
och på institution längre än nödvändigt på grund av situationen på 
bostadsmarknaden och höga krav från hyresvärdarna. Problemen 
bedöms kvarstå under de kommande åren. Vi vill ha en blandning av 
upplåtelseformer i alla delar av vårt stadsdelsområde. Därför, menar 
vi, är det mycket angeläget att fler hyresrätter byggs i området, 
hyresrätter i olika storlekar och till rimliga hyror som alla grupper har 
råd att efterfråga. Bostäder bör byggas på redan hårdgjord mark, och 
inte på grönområden. 
 
Individ och familj 
Inom socialpsykiatrin fortsätter andelen ärenden att minska men de 
som behöver insatser har en mer omfattande problematik än tidigare. 
Detta medför, enligt förvaltningen, att efterfrågan minskar på 
socialpsykiatriskt boendestöd och traditionell sysselsättnings-
verksamhet och sysselsättningsverksamheterna kommer därför att ses 
över i syfte att säkerställa att brukarna kan ges adekvata insatser. 
Redan tidigare har funnits en oro hos dessa brukare för eventuella 
försämringar inom socialpsykiatrin. Vi menar att det är viktigt att 
verksamheterna för denna sköra grupp värnas även i framtiden. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Även inom Hägersten-Liljeholmen har nya anmälningar om barn som 
far illa ökat under de senaste åren och beräknas fortsätta att öka när 
ännu fler barnfamiljer flyttar in till området. Anmälningarna 
föranleder ett ökat antal utredningar och i förlängningen ett ökat 
behov av insatser för barn, unga och deras familjer. Redan idag är 
budgeten för denna verksamhet mycket ansträngd varför utvecklingen 
kommer att kräva utökade ekonomiska resurser. 
 
Äldreomsorg 
Bostaden är avgörande för den äldre - kanske det viktigaste i tillvaron 
– och den kan upplevas som en tillflykt eller som ett fängelse. För 
äldres boende krävs en långsiktig planering för att framtidens äldre 
ska slippa de problem som finns idag med trappor i hus utan hiss. 
Utförsäljningen av hyreslägenheter samt den ensidiga byggnationen 
av bostadsrätter har drastiskt minskat tillgången till bostäder ’för alla’ 
och därmed möjligheten för äldre med dålig eller begränsad ekonomi 
att byta till en bättre anpassad bostad. Bostadsförmedlingen har heller 
ingen bytesverksamhet för äldre som är i behov av bättre anpassad 
lägenhet med till exempel hiss. 

Under 2013 inkom till vår förvaltning 63 ansökningar till servicehus 
varav åtta fick bifall och 55 avslag. Detta samtidigt som i snitt 30 
lägenheter stod tomma på servicehusen i Trekanten och Fruängen. 
Flera av de sökande anförde som skäl att huset de bodde i saknade 
hiss.  

Förslaget till nya riktlinjer för servicehusboende innebär dock inte 
några större skillnader i förhållande till det som gäller idag. Man 
skriver att ålder och upplevelse av otrygghet ska beaktas i 
bedömningen. Vi menar att riktlinjerna måste bli mer generösa än så. 

Ålder och otrygghet ska inte bara beaktas utan bör vara ett kriterium 
till både servicehus och vård- och omsorgsboende. Liksom även 
boende utan hiss, en fråga som vi menar inte ska reduceras till en 
bostadsfråga som den äldre själv ska lösa. 

Vi anser också att de som är äldre än 90 år ska få flytta till servicehus 
om de vill och hänsyn ska tas till den äldres behov av ett socialt 
nätverk. 

Förutom att generösare riktlinjer skulle lösa stadsdelens problem med 
tomma servicehuslägenheter som står och tickar pengar skulle också 
de som är gamla och ensamma slippa bli fångar i sina egna hem.  
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Administration 
Stadens borgerliga majoritet har som ett viktigt mål att minska 
administrationen så att den inte tar resurser från kärnverksamheten. 
Därför åläggs stadens nämnder att kontinuerligt ’slimma’ sina 
administrativa resurser så långt det bara går. Problemet är att varje 
verksamhet är beroende av administrativt stöd. Arbetsuppgifterna är 
konstanta och drar man ned på dessa tjänster så tvingas arbetsgivaren 
lägga arbetsuppgifterna på andra grupper såsom till exempel 
socialsekreterare eller chefer. Förvaltningen skriver i ärendet att det 
inte är sannolikt att en fortsatt minskning kan ske under planperioden 
som motsvarar de effektiviseringar som måste göras. 
 
Snöröjning 
Även om den gångna vintern varit snöfattig och snöröjningen därför 
fungerat bra så anser vi det fortfarande vara en angelägen fråga att 
föra tillbaka ansvaret för snöröjningen till stadsdelsnämnderna. Vår 
uppfattning är att stadsdelsnämnderna bör utvecklas i stället för att 
avlövas. Därför vill vi under den kommande planperioden också föra 
tillbaka ansvaret för andra verksamheter till stadsdelsnämnderna. 

Slutligen vill vi säga att i ett Stockholm där överskottet för 2013 blev 
ca 4,5 miljarder borde det vara en självklarhet att stadsdelarna tilldelas 
ekonomiska resurser som räcker till för de faktiska behov som finns.” 
 
Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 
 
”1.  Att inte bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

2.  Att anföra följande. 

Förvaltningens förslag utgår från stadens övergripande inriktningsmål 
och Vision 2030. När kommunfullmäktige beslutade om dessa mål 
reserverade sig Miljöpartiet till förmån för ett eget förslag till beslut, 
med andra inriktningsmål. Vi kan nu i stadsdelsnämnden inte bifalla 
ett förslag som syftar till att uppfylla mål som vi inte instämmer i. 
Därmed inte sagt att vi inte stöder många av de aktiviteter och insatser 
som förvaltningen redovisar i sitt förslag till beslut. 

Vi ställer oss – precis som föregående år – tveksamma till hur långt 
det går att driva det som alliansen kallar för ’effektiviseringar’ av 
olika verksamheter. Naturligtvis vill även vi att stadens utgifter ska 
vara så låga som möjligt, men det får inte vara på bekostnad av 
kvaliteten eller de anställdas hälsa.                           Forts. nästa sida  
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Forts. § 4 

Miljöpartiets satsningar för en modern, mänsklig och miljövänlig stad 
är fokuserade på fyra områden: 

- Barn och skola. Barn och unga ska ha en trygg uppväxt och en god 
fritid. Vi vill satsa mer på riktat stöd och uppsökande arbete för 
utsatta barn. Vi vill också genomföra ett fritidshemslyft och satsa 
betydligt mer på kulturskolor och idrottsanläggningar. I förskolan 
vill vi satsa mer på både modersmålsstöd och genuspedagoger, 
samt att minska barngruppernas storlek och öka personaltätheten. 
Vi vill att alla miljöer för barn ska vara giftfria. Barnens mat ska 
vara tillagad på plats och ha en högre andel ekologiska råvaror. 

- Klimat och miljö. Ett klimat- och miljöarbete för kommande 
generationer innebär för oss att satsa rejält på 
energieffektiviseringar och förnybara energikällor. Bland annat 
vill vi se fler solpaneler på stadens tak. Vi vill också inrätta fler 
naturreservat och satsa mer på stadens grönområden och 
parklekar. 

- Trafik. Boende i vår stadsdel ska kunna resa klimatsmart och 
säkert. Med kraftiga investeringar i cykelinfrastrukturen och 
framkomligheten för bussar kan vi minska biltrafiken. Säkra 
skolvägar är en av de saker vi vill satsa särskilt på. Nybyggda hus 
ska ha lägre parkeringstal för bilar och p-platser ska i första hand 
vara reserverade för bilpooler. 

- Bostäder. Vår stadsdel ska ha en mångfald av olika boendeformer 
till överkomliga priser, med bostäder blandade med andra 
verksamheter och grönområden. Vi vill ha fler bostäder till unga 
och studenter. För äldre ska det vara lätt att få en plats på ett 
äldreboende med god kvalitet i närområdet. Vi vill ha en verklig 
medborgardialog i stadsplaneringen och att stadsdelsnämnden ska 
vara en tyngre remissinstans i stadsbyggnadsärenden. 

Miljöpartiet vill flytta fler beslut närmare medborgarna och flytta fler 
ansvarsområden till stadsdelsnämnderna. Lokala frågor ska bli 
diskuterade och beslutade om nära dem de berör. Stadsdelsnämnden 
ska kunna väcka fler ärenden i kommunfullmäktige. Slutligen vill vi 
att valet av ledamöter till stadsdelsnämnderna ska ske lokalt, direkt av 
medborgarna. Hägersten-Liljeholmen skulle kunna få bli ett 
försöksområde för en sådan ordning, nu sedan det blivit möjligt med 
direktval till nämnder i och med de senaste ändringarna i 
kommunallagen.” 

__________________ 
 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll
10 april 2014

Blad 11

 

  

§ 5   

Fördelning av verksamhetsbidrag 2014 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beviljar lokala föreningar 

verksamhetsbidrag i enlighet med vad som redovisas på sidorna  
4-19 i tjänsteutlåtandet daterat 20 mars 2014, totalt  
626 000 kronor. 

2. Stadsdelsnämnden avslår ansökan om verksamhetsbidrag från 
Vision för världens evangelisation, Teaterföreningen Fabula och 
Irakiska hjälporganisationen kvinnor och barn i Sverige.  

3. Av medlen för verksamhetsbidrag avsätts för 2014,  
300 000 kronor för att Hövdingagården ska kunna användas till 
pensionärsverksamhet på förmiddagarna. 

4. Stadsdelsnämnden beviljar stadsdelsområdets förskolor ett 
generellt bidrag till kulturaktiviteter på totalt 245 000 kronor. 

 
Ärendet 
Verksamhetsbidraget syftar till att stödja det lokala kultur- och 
föreningslivet i stadsdelsområdet Hägersten-Liljeholmen. Bidrag kan 
beviljas till föreningar och organisationer som på lokal nivå 
kompletterar och stödjer den verksamhet som nämnden bedriver. 
Bidraget ska utgöra stöd till den direkta verksamheten och beviljas en 
gång per år. Verksamhet för barn, ungdomar, äldre och personer med 
funktionsnedsättning ska prioriteras.   

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 20 mars 2014. 
Dnr 16-2014-5.4 
 
Jäv 
På grund av jäv deltar inte Jessica Jormtun (MP) och Johan Faxér 
(MP) i handläggningen i detta ärende. 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 
föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S), tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin (V) 
med instämmande av tjänstgörande ersättaren Christopher Ödmann 
(MP) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.       

Forts. nästa sida 
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Forts. § 5 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Eva Fagerhem m.fl. (S), Kerstin Tholin (V) och Christopher Ödmann 
(MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

”Att i huvudsak tillstyrka förvaltningens förslag till beslut samt 
därutöver anföra följande: 

Kultur- och föreningslivet är viktiga beståndsdelar i vårt samhälle. 
Deras värde ligger inte främst i att komplettera stadens verksamheter 
utan i att verka för en fortsatt demokratisk utveckling av vårt 
samhälle. Det är bra att den delen av verksamhetsbidraget som är 
avhängigt antalet medlemmar i föreningarna i år har ökat med 3,5 %. 
Det räcker dock inte långt med tanke på alla kostnadsökningar i 
samhället. 

Även i år går större delen av verksamhetsbidraget till en enda 
förening, Fenix. En förening som gör ett viktigt socialt arbete i vår 
stadsdel och vars verksamhet det är viktigt att stödja. Vi ifrågasätter 
dock att stödet i så stor utsträckning ska komma från verksamhets-
bidraget. Konsekvensen blir att det finns alldeles för lite pengar att 
fördela till andra verksamheter såsom de prioriterade grupperna barn, 
ungdomar, äldre och personer med funktionsnedsättning.  

Vi menar att föreningen Fenix bedriver en angelägen verksamhet som 
inte bör vara beroende av bidrag utan i mycket större utsträckning 
finansieras som en del i stadsdelens ordinarie verksamhet.” 
 
Särskilt uttalande 
Christopher Ödmann (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

”Eftersom Miljöpartiets förslag i kommunfullmäktige till budget för 
2014 skulle ha givit nära 4 % mer till stadsdelsnämnderna skulle det 
ha medfört ungefär motsvarande relativa ökning av verksamhets-
bidragen. Ökade verksamhetsbidrag totalt sett skulle antingen ha 
kunnat ge respektive förening högre bidrag eller ha kunnat ge oss 
möjlighet att bevilja fler föreningar bidrag. 

I Miljöpartiets budgetförslag i kommunfullmäktige låg också totalt 
(för hela staden) 10 mnkr extra till en särskild satsning på bidrag till 
föreningar som verkar i ytterstaden. En viss del av denna summa 
kunde ha varit möjligt för föreningar i Hägersten-Liljeholmen att söka 
bidrag från.” 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll
10 april 2014

Blad 13

 

  

§ 6   

Ombyggnad av förskolan Uddens huvudbyggnad 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget om 

verksamhetsanpassning av förskolan Uddens huvudbyggnad på 
Gröndalsvägen 173, kvarteret Ekensberg 3, i Gröndal. 

2. Stadsdelsnämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att 
beställa verksamhetsanpassningen av SISAB. 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Förskolan Uddens huvudbyggnad, som byggdes 1982, är i behov av 
en upprustning. Förvaltningen föreslår att fastighetsägaren SISAB får 
uppdraget att anlägga en utökad vändplan i anslutning till förskolan 
för att underlätta leveranser och sophämtning samt att göra 
verksamhetsanpassningar av lokalerna i samband med SISAB:s 
planerade periodiska underhåll med byte av yttertak, golv, elsystem 
och ventilationsanläggning. Hyresgästanpassningen på totalt  
10 287 000 kronor kommer att betalas som ett hyrestillägg och 
lokalhyran för förskolan kommer att öka med 738 547 kronor per år. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 154-2014-2.6 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 
föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) med instämmande av Eva Fagerhem m.fl. 
(S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin (V) lade fram ett 
förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 6 

Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Kerstin 
Tholin (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

”1.  Att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

2.  Att utöver förvaltningens förslag tillföra följande. 

Barn är särskilt utsatta och känsliga för skadliga kemikalier. Deras 
biologiska utveckling, fysiska aktiviteter och beteende ger upphov till 
ökad exponering. Barn dricker mer vatten, äter mer mat och andas 
mer luft per kilogram kroppsvikt än vuxna. De biter och suger på 
saker, utforskar sin omvärld och vistas nära golvet där många 
kemikalier samlas. Upprepad exponering under de första levnadsåren 
riskerar att skada nervsystemet, reproduktionssystemet, 
hormonsystemet och immunsystemet. Enligt en sammanställning från 
EU används idag över 100 000 kemiska ämnen, varav många är 
skadliga. De finns i allt som omger oss, exempelvis i kläder, mat, 
leksaker, hygienprodukter och byggmaterial. 

Endast produkter som är bevisat säkra ska användas i 
ombyggnationen och i verksamheten – barnperspektivet och 
försiktighetsprincipen måste gälla. När vi bygger om förskolan Udden 
är det därför viktigt: 

- Att golven är giftfria. 
- Att alla elinstallationer och ledningar etcetera är giftfria. 
- Att allt övrigt byggmaterial är giftfritt. 

Utöver detta ska barn och personal garanteras god ventilation, bra 
insläpp av dagsljus, ett bra ljudklimat inomhus och en generös utegård 
som uppmuntrar till lek och utomhusvistelse. 

För allas vårt klimat och miljöns skull ska förskolan Udden byggas 
om till passivhusstandard och förses med: 

- Byggnadsintegrerade solceller (BIPV) i yttertaket – en snygg 
lösning som ger el! 

- Rejäl isolering i yttertaket. 
- Ett gediget ventilationssystem som i kombination med 

värmeåtervinning sparar energi. 
- Rörelsestyrd belysning. 

Med detta sagt delar vi förvaltningens uppfattning att det är en god 
investering att rusta upp förskolan Udden och att anpassa den efter 
delvis nya behov. Det är viktigt för såväl barnen som personalen i 
förskolan att ha hälsosamma och funktionella lokaler.” 

__________________ 
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§ 7   

Paraplysystemets säkerhet och ändamålsenlighet  
Yttrande till Stadsrevisionen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar till Stadsrevisionen. 
 
Ärendet 
Stadsrevisionen har genomfört en granskning av Paraplysystemets 
säkerhet och ändamålsenlighet. Granskningen har utförts med hjälp av 
konsult.  

Rapporten påpekar ett antal brister beträffande säkerheten i systemet 
samt i nämndernas behörighetshantering. Förvaltningen menar att 
rapporten innehåller ett flertal sakfel som sammantaget ger en 
missvisande bild. Detta medför att rapportens analys och förslag till 
åtgärder inte kan anses tillförlitliga. Säkerhetsmedvetandet på 
förvaltningen är högt. Behörighetshantering och behörighetskontroller 
fungerar utifrån de riktlinjer och anvisningar revisionskontoret och 
stadsledningskontoret fastställt. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 54-2014-1.2.1 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
__________________ 
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§ 8   

Kultursatsningar i egna verksamheter 
Svar på fråga från (MP) 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
redovisning om kultursatsningar inom förskola och äldreomsorg i 
egen regi. 
 
Ärendet 
Förvaltningen redovisar vilka kultursatsningar som genomförs inom 
den egna verksamheten och i samverkan med olika föreningar och 
andra verksamheter enligt önskemål från stadsdelsnämnden 30 januari 
2014. Frågan initierades av Miljöpartiet. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 18 mars 2014. 
Dnr 156-2014-5.2 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
”Vi tackar för det utförliga svaret på vår fråga om vilka kultursatsningar 
som har blivit gjorda i stadsdelen.” 
__________________ 
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§ 9   

Revidering av riktlinjer för handläggning inom 
socialtjänstens äldreomsorg 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 
Ärendet 
Förslag till revidering av riktlinjerna för handläggning av ärenden 
inom äldreomsorgen har inkommit på remiss. Förvaltningen anser att 
de föreslagna riktlinjerna är tydliga och ger ett bra stöd och 
vägledning för biståndshandläggaren i det praktiska arbetet med de 
individuella behovsbedömningar som alltid ska göras. Vidare anser 
förvaltningen att stadens ”Kvinnofridsprogram” och riktlinjer gällande 
våld i nära relationer samt förslag till strategi att motverka hemlöshet i 
Stockholms stad 2014-2019, bör arbetas in i de föreslagna riktlinjerna 
för handläggning inom äldreomsorgen. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 17 februari 2014. 
Dnr 65-2014-1.5.1 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 
föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom det. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Kerstin Tholin (V) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag. 
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 9 
 
”Att nämnden som svar på remissen tillstyrker förvaltningens förslag 
till beslut samt därutöver anför följande. 
 
Vi välkomnar några av de förslag som presenteras i de föreslagna 
riktlinjerna. Vi tycker till exempel att de är bra att den som har behov 
att få hjälp med sophantering, källsortering och snöskottning ska 
kunna få hjälp med det, att man särskilt lyfter matlagning och 
utevistelse samt att ålder ska beaktas vid ansökan till serviceboende. 

Bostaden är avgörande för den äldre- kanske det viktigaste i tillvaron 
– och den kan upplevas som en tillflykt eller som ett fängelse. För 
äldres boende krävs en långsiktig planering för att framtidens äldre 
ska slippa de problem som finns idag med trappor i hus utan hiss. 
Utförsäljningen av hyreslägenheter samt den ensidiga byggnationen 
av bostadsrätter har drastiskt minskat tillgången till bostäder ’för alla’ 
och därmed möjligheten för äldre med dålig eller begränsad ekonomi 
att byta till en bättre anpassad bostad. Bostadsförmedlingen har heller 
ingen bytesverksamhet för äldre som är i behov av bättre anpassad 
lägenhet med till exempel hiss. 

Under 2013 inkom till vår förvaltning 63 ansökningar till servicehus 
varav 8 fick bifall, och 55 avslag. Detta samtidigt som i snitt 30 
lägenheter stod tomma på servicehusen i Trekanten och Fruängen. 
Flera av de sökande anförde som skäl att huset de bodde i saknade 
hiss. Frågan om mer generösa riktlinjer till servicehus är en fråga som 
oppositionen i staden drivit under flera år och som också förts fram av 
pensionärsrådet och pensionärsorganisationerna. Det var därför 
positivt när stadens borgerliga majoritet i budgeten för 2014 lyfte 
denna fråga och förväntningarna har därefter varit stora på de nya 
riktlinjerna.  

Förslaget till nya riktlinjer för servicehusboende innebär dock inte 
några större skillnader i förhållande till de som gäller idag. Man 
skriver att ålder och upplevelsen av otrygghet ska beaktas i 
bedömningen. Vi menar att riktlinjerna måste bli mer generösa än så. 
Ålder och otrygghet ska inte bara beaktas utan bör vara ett kriterium 
till både servicehus och vård- och omsorgsboende. Liksom även 
boende utan hiss, en fråga som vi menar inte ska reduceras till en 
bostadsfråga som den äldre själv ska lösa. 

Vi anser också att de som är äldre än 90 år ska få flytta till servicehus 
om de vill och hänsyn ska tas till den äldres behov av ett socialt 
nätverk. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 9 

Förutom att generösare riktlinjer skulle lösa stadsdelens problem med 
tomma servicehuslägenheter som står och tickar pengar skulle också 
de som är gamla och ensamma slippa bli fångar i sina egna hem.” 

 

Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Den nuvarande majoriteten i Stockholms stad talar gärna varmt om 
valfrihet. Men när det kommer till att äldre ska få bestämma själva hur 
de vill bo, tar det tvärstopp! Vi anser att äldre själva ska få bestämma 
när de vill flytta till ett äldreboende. Om de reviderade riktlinjerna kan 
leda till lättnader på detta område välkomnar vi det. Vi ser även 
positivt på riktlinjer som kan garantera en mer rättssäker och lika 
behandling, utan skillnader mellan olika stadsdelar. 

Vi anser att alla ska ha trygga levnadsförhållanden och möjligheter till 
en aktiv tillvaro i gemenskap med andra. Den som vill flytta till 
exempelvis ett servicehus ska få göra det. Den som vill bo kvar i 
samma bostad med olika hemtjänstinsatser ska få göra det. 
Biståndsbedömningar kan inte göras utifrån åldersgränser. Behov och 
önskemål kan variera stort mellan personer i samma ålder. Då är det 
bättre att låta den enskildes egen upplevelse av den nuvarande 
boendesituationen väga tyngst. Ingen ska mot sin vilja bli kvar i eller 
hamna i en bostad som inte svarar mot personens behov och 
önskemål. 

Oavsett var någon väljer att bo är det viktigt att kunna komma ut från 
sin bostad, för utevistelse eller för att besöka kulturella evenemang, 
sociala aktiviteter med mera. Den som behöver ledsagning ska enkelt 
kunna få hjälp med det. 

God och näringsriktig mat är också viktigt för välbefinnandet. Att den 
som är i behov av hjälp med mat och måltider i första hand ska få 
behovet tillgodosett genom matlagning, det ser vi positivt på. Det ger 
troligen också mer utrymme för sociala kontakter än vad enbart 
leverans av matlådor ger. 

Vi ser mycket positivt på att riktlinjerna tar upp att den som så 
behöver ska kunna få hjälp med sophantering och källsortering. Vad 
gäller hjälp med snöskottning anser vi att det i högsta grad ingår i 
’skälig levnadsnivå’.  

Forts. nästa sida 
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Forts. § 9 

Inte sällan är det stadens egna entreprenörer som har plogat upp snö 
på trottoarer så att äldre får svårt att komma ut ur sina hus. Då är det 
inte mer än rätt att staden hjälper till med att snöröja. 

Avslutningsvis anser vi att staden bör följa upp de reviderade 
riktlinjerna för att se till att de inte får oönskade bieffekter. En tänkbar 
sådan effekt skulle kunna vara att om äldre lättare kan få plats på 
servicehus kan det bli nästintill omöjligt för dem att få plats på ett 
vård- och omsorgsboende.” 

 
Särskilt uttalande 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 
anmälde ett särskilt uttalande. 

”Vi välkomnar förslaget till nya riktlinjer inom äldreomsorgen, som 
ger förutsättningar för högre kvalitet inom omsorgen och mer valfrihet 
för stadens äldre. 

Att få flytta till ett anpassat boende i rätt tid är avgörande för att 
förhindra isolering och ensamhet. Det är därför viktigt att 
servicehusen blir ett alternativ för äldre som inte längre klarar sig 
själva utan hjälp. Nya riktlinjer lägger större vikt vid den sökandes 
ålder och ensamhet och de måste också tillämpas vid biståndsbedöm-
ningen. Vi tycker att ålderskriterierna ska vara tydliga och det bör 
framgå i riktlinjer att den som är 90 år, men inte är i behov av 
heldygnsomsorg, ska få bo i servicehus. Nämnden anser att man ska 
bedriva en uppsökande verksamhet för de över 90 år för att säkerställa 
vårdbehovet hos äldre inom stadsdelen. 

Vi vill också betona matens och måltidernas betydelse för ett 
hälsosamt åldrande. Alltför många äldre lider av undernäring, i 
synnerhet de som är i behov av äldreomsorg. I förslaget framgår att 
måltiderna inom hemtjänsten i första hand ska tillhandahållas genom 
att maten lagas på plats. Det är ett viktigt förtydligande, som 
förhoppningsvis leder till godare och mer närande mat. Det torde 
också ge den äldre större inflytande över vad han eller hon vill äta, 
något som också betonas i stadens budget för 2014. 

Ett aktivt åldrande är ett hälsosamt åldrande. Att få vistas utomhus är 
en självklar del av ett gott liv, liksom att kunna välja vilka aktiviteter 
man vill delta i. Det är mycket välkommet att individens behov och 
önskemål lyfts fram i de nya riktlinjerna. 

Nämnden anser också att stadens ’Kvinnofridsprogram’ och riktlinjer 
gällande våld i nära relationer samt förslag till strategi att motverka 
hemlöshet i Stockholms stad, bör arbetas in i de föreslagna riktlinjerna 
för handläggning inom äldreomsorgen.” 
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§ 10   

Förslag till ändrade riktlinjer för serveringstillstånd 
Yttrande till kommunstyrelsen   

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 
Ärendet 
Förslag till ändrade riktlinjer för serveringstillstånd har inkommit på 
remiss. Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget. Förvaltningen 
anser att riktlinjerna som helhet är bra, men anser att det bör ske ett 
förtydligande när det gäller gemensamma serveringsytor då 
arrangemang riktar sig till ungdomar. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 5 mars 2014. 
Dnr 73-2014-1.5.1 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C), 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Jessica Jormtun m.fl. (MP) föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin (V) lade fram ett förslag och 
föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Kerstin Tholin (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 
förslag. 
 
”1. Nämnden tillstyrker i huvudsak förvaltningens förslag. 

2. Dessutom vill vi framföra följande 

Det innebär ett stort ansvar för tillståndshavarna att få 
serveringstillstånd, vilket dessutom är ekonomiskt fördelaktigt för 
restaurangägarna. Ett minimikrav från stadens sida utöver de 
föreslagna riktlinjerna bör därför vara att alla gäster ska vara 
välkomna på restaurangen.                                  Forts. nästa sida  
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Forts. § 10 

Tyvärr är det inte så idag. Många restauranger är otillgängliga för 
personer med funktionsnedsättningar, vare sig de är rullstolsburna, 
allergiker eller har ledarhund.   
 
Vi menar att staden ska ta tillfället i akt och införa villkor om 
tillgänglighet i riktlinjerna. Enkelt avhjälpta hinder i form av enstaka 
trappor och trösklar ska kunna åtgärdas direkt medan villkor för större 
hinder får utformas exempelvis så att ett aktivt arbete ska startas för 
att öka tillgängligheten. Detta är en likvärdighetsfråga. Personer med 
funktionsnedsättningar är kunder som alla andra och ger också 
restaurangen större kundunderlag.” 
__________________ 
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§ 11   

Strategi för ökad cykling i Stockholms stad 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har tagit fram en cykelstrategi för att stimulera ett 
ökat cyklande i Stockholm. Förvaltningen ser fördelar med att 
väghållaransvaret för det prioriterade cykelvägnätet överförs till 
Trafik- och renhållningsnämnden. Det finns en risk för en ojämn 
kvalitet på pendlingsstråken med dagens ansvarsfördelning, dels 
utifrån olika huvudmannaskap vad gäller driften men även utifrån att 
cykelvägar på parkmark inte omfattas av cykelmiljarden. Stadsdelarna 
har därför inte möjlighet att prioritera en höjning av kvaliteten på 
cykelvägar på parkmark motsvarande den som kan genomföras av 
trafikkontor 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 74-2014-1.5.1 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C), 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens 
förslag. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 11 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Strategin för ökad cykling i Stockholms stad är ett välkommet arbete 
för att tydliggöra ansvaret och verka för att staden sammantaget driver 
på utvecklingen i rätt riktning. Det är bra att kommunstyrelsen har det 
övergripande ansvaret för att driva, följa upp och hålla samman 
stadens arbete med cykelfrågor. 

Vi anser dock att målen är för låga. Staden har goda förutsättningar att 
nå högre. Inte minst med tanke på den trend som finns i samhället i 
stort med ökad andel cykling. Målen för ökad cykling och 
trafiksäkerhet vill vi därför ange till följande. 

- Att minst 20 procent av arbets- och studiependlingen i staden ska 
ske med cykel senast 2020. 

- Att minst 30 procent av persontransporterna ska ske med cykel 
senast 2020. 

- Att risken att bli dödad eller svårt skadad som cyklist ska minska 
med 50 procent till år 2020. På lång sikt ska staden självklart ha en 
nollvision. 

- Att minst 90 procent av cyklisterna ska känna sig trygga i trafiken 
senast 2020. 

Strategin pekar ut särskilt viktiga egenskaper för ett attraktivt 
cykelnät. Utöver de egenskaper som är listade i strategin är det även 
viktigt att följa cykelplanens bredder för cykelvägar och att se till att 
underhållet av cykelnätet är bra året om. Detta är viktigt för såväl 
framkomlighet som trafiksäkerhet.” 
 
 
Särskilt uttalande 
Kerstin Tholin (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
”En forskningssammanställning gjord av professor Pia Björklid, 
Stockholms universitet och som finns på Trafikverkets webbplats, 
www.trafikverket.se, visar bland annat att färre barn skadas i trafiken, 
vilket är mycket positivt. Men utvecklingen har en baksida, nämligen 
den att barnens rörelsefrihet har förändrats. I trafikerade områden 
föredrar föräldrarna att begränsa rörelsefriheten för att skydda barnen 
mot risken att bli skadade i en trafikolycka. Den ökande bilismen har 
begränsat rörelsefriheten framförallt när det gäller barnens 
lekområden, skolvägar och fritidsvägar.  

 

Forts. nästa sida 
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Trafiksäkerheten för barn måste beaktas i ett helhetsperspektiv. Att 
miljön ska vara olycksfri och säker är en självklarhet men långt ifrån 
tillräcklig. Barnen är de främsta brukarna av närmiljön och utemiljön 
är också deras utvecklingsmiljö.  

Riskerna för en så kallad negativ anpassning måste uppmärksammas. 
Den kan innebära att vårdnadshavare och barn ser det som en 
självklarhet att man inte längre kan gå eller cykla utan måste använda 
bilen även för kortare sträckor.  

Risken finns att man satsar på individuella åtgärder i form av 
kampanjer och trafikträning istället för trafikmiljöåtgärder fast det är 
belagt att det senare har den största effekten på trafiksäkerhetsarbetet.  

Barn utvecklas genom att få påverka och ta ansvar för det som berör 
dem själva vilket också framförs i FN:s  konvention om barnets 
rättigheter (barnkonventionen) artikel 12. Barn och unga måste få bli 
mer delaktiga i det som gäller deras grannskap. Ett första steg till 
medinflytande vid förändring av den egna miljön är att besitta 
kunskap om det man vill påverka. Även barns rätt till lek, artikel 31 
och barns rätt till att ’åtnjuta bästa uppnåeliga hälsa’, artikel 24 
framhålls i barnkonventionen.  

Att försöka förändra barns beteende har varit huvudsyftet i många 
kampanjer. Studier visar att beteendeträning inte ger förutsägbara 
effekter på barns trafiksäkerhet. Att utveckla beteendemodifikation 
hos bilförare har inte heller slagit så väl ut, de förändrar inte sitt 
beteende när barn leker på trottoaren eller på en gångväg nära vägen.  
Trafiksäkerhetsundervisningen borde därför inriktas mot bilförare 
snarare än mot barnen.  Då vuxna har visat sig svåra att påverka 
återstår bara en strategi – och det är att förändra trafikmiljön.  Den 
främsta åtgärden är att separera barn och bilar.  

Vänsterpartiet drar av ovanstående följande slutsatser av betydelse för 
en strategi för ökad cykling i Stockholms stad:  

- Minska bilismen i Stockholms innerstad, 

- Genomför trafiksäkerhetsprogram för elever i skolan men ha 
en realistisk syn på effekten, 

- Låt barn och unga vara delaktiga i utformningen av sin 
närmiljö vilket innebär större ansvarstagande för det egna 
beteendet, 

- Trafikplanera så att barn och biltrafik separeras.” 

__________________ 
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§ 12   

Beslut om nyttjande av optionsperiod och beslut om 
förnyad centralupphandling av gemensam IT-service  
Yttrande till kommunstyrelsen  

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 
Ärendet 
Förslag till nyttjande av optionsperiod och beslut om förnyad central-
upphandling av gemensam IT-service har inkommit på remiss.  
Stadsledningskontoret föreslår att en ny upphandling påbörjas med en 
fördjupad krav- och behovsanalys. Stadsledningskontoret förslår 
också att avtalet med Volvo IT förlängs i syfte att möjliggöra en 
kontrollerad överföring under den sista optionsperioden.  
 
Stadsdelsförvaltningen instämmer i förslagen från 
stadsledningskontoret. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 20 mars 2014. 
Dnr 75-2014-1.5.1 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C), 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens 
förslag. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 
 
”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Forts. nästa sida 
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IT-upphandling har inte varit Stockholms stads bästa gren. Från 
försäljningen av stadens egna bolag fram till den senaste 
upphandlingen av Volvo IT har det varit stora förlustaffärer. 
Stockholms stad borde inte bara ha goda förutsättningar att pressa 
priserna i samband med en upphandling av IT-stöd, utan borde också 
kunna ställa högre krav. Vi ställer oss av flera skäl mycket tveksamma 
till att förlänga nuvarande avtal med Volvo IT. Endast om det är 
nödvändigt för att möjliggöra en fördjupad kravställning och en 
kontrollerad avveckling kan vi acceptera en kortare förlängning av 
avtalet. 

Olika typer av verksamheter inom staden har olika behov. Därför kan 
det vara lämpligt att dela upp kommande upphandlingar på flera avtal 
med mindre omfattning. Utan att för den skull hamna i den 
fragmenterade IT-infrastruktur som staden hade tidigare. 

Om staden även skulle satsa mer på öppen programvara och öppna 
standarder skulle vi kunna undvika onödigt höga licenskostnader och 
slippa risken att bli låsta till specifika leverantörer av programvara 
eller att hamna i situationer där det är svårt att byta leverantörer av 
varor och tjänster. 

Slutligen anser vi att staden ska ställa skarpare miljökrav samt sociala 
och etiska krav vid upphandling av IT-produkter.” 
 
Särskilt uttalande 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Kerstin Tholin (V) anmälde ett särskilt 
uttalande. 

”Socialdemokraterna och Vänsterpartiet har vid flertalet tillfällen 
framfört kritik avseende funktionsbrister och stora och onödiga 
kostnader i det nuvarande GS-IT-systemet. När kommunfullmäktige 
beslutade om att förlänga avtalet med Volvo-IT i maj 2013 
reserverade vi oss emot beslutet och förordade införandet av ett nytt 
system som garanterar god funktionalitet. I ärendet skrev vi bland 
annat följande:  

’Vi finner det anmärkningsvärt att en upphandling som omsätter så 
stora ekonomiska belopp och som samtidigt har varit föremål för så 
mycket kritik som GS-IT förlängs utan att en ordentlig analys görs av 
ärendet. Att enkelt avfärda en ny upphandling med invändningen att 
det är en stor process ter sig märkligt när det är uppenbart att det finns 
starka funktionsbrister som ännu inte kunnat åtgärdas.’ 

Forts. nästa sida 
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GS-IT har bland annat av stadens egna revisorer och externa 
utvärderare fått skarp kritik för systemets bristande användarvänlighet 
och förmåga att leva upp till alla de behov som finns inom stadens 
verksamheter. Detta har i synnerhet varit ett stort problem inom 
skolan där systemets bristande flexibilitet fått negativa konsekvenser 
för IT-användningen i undervisningen.” 
__________________ 
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§ 13   

Starkare skydd för viktiga ekologiska spridningsvägar 
inom Stockholms stad  - motion från (MP) 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
En motion från Miljöpartiet om ekologiska spridningsvägar i 
Stockholms stad har inkommit på remiss.  

Förvaltningen anser att frågan om en övergripande syn på 
grönområden och viktiga spridningsområden och hur dessa kan 
bevaras är en viktig del av stadens utveckling. Frågan är till stor del 
redan är bevakad genom Den gröna promenadstaden och 
Miljöprogrammet men skulle kunna utvecklas ett steg vidare genom 
att tydliggöra vilka ekologiska spridningsvägar och biotoper i 
Stockholm som kan ges starkare skydd än idag. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 93-2014-1.5.1   
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C), 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens 
förslag. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 

Forts. nästa sida 
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1. ”Att tillstyrka motionen från Katarina Luhr (MP) med flera om ett 

starkare skydd för viktiga ekologiska spridningsvägar inom 
Stockholms stad. 

2. Att anföra följande. 

Stockholm växer och stadens politiker har en viktig uppgift i att se till 
att det sker på rätt sätt. I många fall har nya bostäder och annan 
byggnation blivit planerade utan att medborgarna har kunnat påverka 
det nya området. Staden har också alltför många gånger åsidosatt 
respekten för att även framtidens stockholmare ska få njuta av att bo i 
en grön stad med ett levande växt- och djurliv. 

En viktig del för att åstadkomma en god miljö i en växande stad är att 
planera ny bebyggelse så att ekologiska spridningsvägar inte blir 
tilltäppta. På så vis kan även flora och fauna fortsätta att leva och 
växa, samtidigt som staden lever och växer. 

Vi anser att de styrdokument som staden har på detta område är 
otillräckliga. Dokument som ’Den gröna promenadstaden’ och 
’Stockholms miljöprogram’ tar upp dessa frågor enbart på ett 
övergripande sätt, utan att konkretisera eller tydliggöra. Därför är det 
viktigt att stärka skyddet för viktiga ekologiska spridningsvägar på det 
sätt som motionärerna föreslår.” 

__________________ 
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§ 14   

Stockholms stads kemikalieplan 2014–2019  
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 
Ärendet 
Miljöförvaltningen har på uppdrag av kommunfullmäktige tagit fram 
en kemikalieplan för Stockholms stad.  Kemikalieplanen syftar till att 
förtydliga målområdet Giftfria varor och byggnader i Miljöprogram 
för Stockholm 2012-2015.  

Förvaltningen anser att förslaget är väl genomarbetat och kan utgöra 
en bra grund för arbetet med att uppnå miljömålen för giftfria varor 
och byggnader. Kemikalieplanen har ett prioriterat område som 
handlar om barns exponering för gifter. Förvaltningen välkomnar att 
fokus läggs på barnens miljö och ser positivt på de föreslagna 
åtgärderna, som till exempel information och utbildning om 
kemikalier till berörd personal samt att ett Kemikaliecentrum inrättas. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 24 mars 2014. 
Dnr 7-2014-1.5.1 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C), 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens 
förslag. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 
 

Forts. nästa sida 
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”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Äntligen kommer kemikalieplanen för Stockholm. Många barn växer 
idag upp med en cocktail av kemikalier som vi ibland inte vet hur de 
kommer att påverka dem när de växer upp. Det kanske är känt hur en 
viss kemikalie påverkar oss människor, men inte vad flera kemikalier 
i kombination kan leda till. Därför är det oerhört angeläget att 
Stockholm har en plan med kraftigt fokus på att minska barns 
exponering för skadliga kemikalier. Särskilt viktigt är det att i 
samband med stadens många upphandlingar se till att följa planen. I 
allt från byggmaterial till städtjänster. Skadliga ämnen hör inte hemma 
i barns vardag. 

På en rad punkter är dock kraven formulerade som ’bör-krav’. Vi 
anser att ’ska-krav’ är lämpligare. Inte minst för att det förenklar 
kravställandet mot olika leverantörer och deras underleverantörer. 

Eftersom kemikalieområdet är snabbt föränderligt anser vi också att 
staden med korta intervall ska följa upp och vid behov revidera 
planen.” 

 
Särskilt uttalande 
Kerstin Tholin (V) med instämmande av Eva Fagerhem m.fl. (S) 
anmälde ett särskilt uttalande. 
 
”Visionen för stadens kemikaliearbete är Giftfritt Stockholm 2030 – 
kemikaliearbete i världsklass och Vänsterpartiet ställer sig positiv till 
att staden formulerat en så offensiv vision. När vi tar del av 
Stockholms stads kemikalieplan 2014-2019 finner vi inte konkreta 
åtgärder med samma offensiva anslag. Planen ger på oss ett passivt 
intryck och bär inga spår av att ambitionen är att nå målet för visionen 
– ett giftfritt Stockholm 2030. För stadsdelsnämnden är det självklart 
glädjande att barns vardag är prioriterat område, men också här finner 
vi skäl att sätta frågetecken.  

Några exempel får illustrera det vi uppfattar som svagheter i planen. 

Under 1. Stöd till implementeringen av kemikalieplanen, nämns inget 
som tyder på att staden avser att satsa ekonomiska resurser för att 
stadens innevånare ska få en giftfri miljö. 

Som sista punkt under rubriken Upphandling anges att ’Upphandlare 
och annan berörd personal i stadens verksamheter ska erbjudas 
kompetensutveckling inom kemikalieområdet’. Uttryckssättet 
’erbjudas’ ger inte intrycket att ambitionen är en målmedveten 
satsning på att höja upphandlarnas kompetens inom 
kemikalieområdet.                                                       Forts. nästa sida  
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I punkten 4-7 under rubriken Byggmaterial säger planen att En 
pilotstudie ska genomföras i syfte att utreda hur barn och foster kan 
skyddas (bostad, förskola, skola, arbetsplatser). Tidpunkten för 
studien anges till 2017 och framåt. Av det drar vi slutsatsen att 
resultatet från pilotstudien blir en fråga för nästkommande planperiod, 
då det återstår 10 år till visionens mål, ett giftfritt Stockholm. 

Planen ger inte bilden av ett kemikaliearbete i världsklass.” 
__________________ 
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§ 15   

Trafikförändringar i SL-trafiken 2014–2015 
Yttrande till trafikkontoret 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner i huvudsak 

förvaltningens tjänsteutlåtande och lägger därtill följande som svar 
på remissen till trafikkontoret.  
 
Nämnden anser att busslinje 153 bör vara kvar. Busslinjen är ett 
uppskattat och betydelsefullt färdmedel för att många medborgare 
ska kunna ta sig mellan Bredäng och Fridhemsplan. Hägersten-
Liljeholmen är en av de stadsdelar som växer mest. Detta ställer 
krav på att kollektivtrafiken blir bättre och mer tillgänglig för 
medborgarna. Det ska vara möjligt att kunna åka på olika sätt 
inom Stockholm.  
 
Busslinje 153 är speciellt värdefull dels eftersom ingen annan 
busslinje trafikerar Mälarhöjdsvägen/Hägerstensvägen, dels som 
tvärförbindelse för resenärer som ska mot Fridhemsplan och 
vidare därifrån. Den har många resande, och nybyggnationer i 
området samt tillkomsten av fler arbetsplatser på västra 
Kungsholmen ökar än mer behovet av denna busslinje. 
 
Nämnden anser att buss 153 är en synnerligen lyckad och smidig 
satsning i kollektivtrafiken som bidrar till mindre bilåkande och 
ger nöjda bussresenärer.  
 
Nämnden vill därutöver liksom förvaltningen poängtera att 
busslinje 135, som trafikerar sträckan Vårberg – Mälarhöjden, bör 
förbindas med Västertorp. Det skulle underlätta för resenärerna att 
ta sig mellan tunnelbanelinjerna och samtidigt öka tillgängligheten 
till tunnelbanan för boende i området. 

 
2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Förslag på trafikförändringar i SL-trafiken 2014-2015 har kommit på 
remiss. Förvaltningen ser positivt på de föreslagna förändringarna.  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 133-2014-1.5.3 

Forts. nästa sida 
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Förslag till beslut 
Under överläggningen av ärendet ajournerade sig nämnden i fem 
minuter. 

Därefter kom Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M),  
Hans Tjernström (C), Eva Fagerhem m.fl. (S), Jessica Jormtun m.fl. 
(MP) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin (V) överens om ett 
gemensamt förslag till beslut. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden fann att en enig nämnd ställde sig bakom det 
gemensamma förslaget. 
 
Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

”Ökad turtäthet på busslinjerna 135, 141, 143, 160 och 161 ser vi 
mycket positivt på. Tätare turer och högre förutsägbarhet för 
resenärerna ger som regel ett ökat resande med kollektivtrafik. 
Särskilt positiva är vi till att låta linje 161 trafikera Gröndal-
Midsommarkransen även på kvällar och helger. 

Om linje 135 ska börja trafikera Sätra Ridskola anser vi att SL ska 
utreda om den linjen går att dela upp på två olika linjer, med mer 
direkta sträckningar. Redan idag är restiden lång, eftersom linje 135 
tar många omvägar på sträckan genom Bredäng. 

Tvärförbindelserna mellan Mälarhöjden/Axelsberg och Älvsjö är 
mycket dåliga idag. Vi skulle gärna se att SL etablerar en busslinje till 
exempel mellan Axelsberg och Älvsjö, via Personnevägen och 
Hägerstensåsens tunnelbanestation. En lösning kan vara att förlänga 
linje 167 som idag går mellan Farsta och Älvsjö.  

Ett annat alternativ kan vara att låta en förändrad eller uppdelad linje 
135 fortsätta från Mälarhöjden mot Älvsjö, antingen via Axelsberg 
eller via Västertorp. 

Den föreslagna nedläggningen av linje 153 vill vi med bestämdhet 
avstyrka. Det må så vara att den till stora delar går parallellt med 
tunnelbanans linje 13, men buss 153 har en viktig funktion såväl för 
dem som ska resa kort mellan till exempel Mälarhöjdsvägen och 
Hägerstensvägen som för dem som ska resa ända till Fridhemsplan.  

Forts. nästa sida 
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Forts. § 15  

Att buss 153 erbjuder ett smidigt sätt att resa vidare utan byte förbi 
Hornstull är också viktigt eftersom situationen med trängseln vid 
omstigning från tunnelbana till buss vid Hornstull är i det närmaste 
ohållbar. 

Den föreslagna nedläggningen av linje 154 ställer vi oss något 
frågande till. Idag är resandeunderlaget sviktande, men samtidigt 
planerar Stockholms stad för en större exploatering av Årstafältet. Om 
dessa byggplaner blir verklighet kommer vi att behöva fler turer där, 
inte färre.” 
__________________ 
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§ 16   

Vägledning kiosker - Arkitektur Stockholm 
Yttrande till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 
stadsbyggnadskontoret. 
 
Ärendet 
Intresset för att driva kiosker och serveringsbyggnader i stadens 
parker, på gator och torg ökar när Stockholm växer. 
Stadsdelsförvaltningen anser att det är bra att det tagits fram en 
vägledning för utformning av kiosker i staden. Vägledningen visar 
tydligt att med rätt utformning, storlek och placering så kan kioskerna 
bidra positivt till stadsmiljön. Förvaltningen tror att vägledningen kan 
utgöra ett bra kunskapsunderlag för den som vill bygga eller ändra en 
kiosk i Stockholm. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 143-2014-1.5.3 
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C), 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens 
förslag. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Vi välkomnar verkligen att staden tänker till även när det gäller små 
detaljer som den arkitektoniska utformningen av kiosker i staden. Det 
är bra att kiosker blir utformade så att de blir behagliga inslag i 
stadsbilden.                                                                Forts. nästa sida  
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Forts. § 16 

Att det ska vara enkelt att driva företag utifrån kioskverksamhet är vi 
positiva till. Vår förhoppning är därför att detta arkitektoniska initiativ 
inte ska leda till att det blir dyrare att driva verksamhet i kiosker, till 
nackdel för de företagare som vill satsa på det.” 
__________________ 
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§ 17   

Boendeplanering för äldre i regionen Västra Söderort, 
reviderad 2014 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av boendeplanering för äldre i regionen Västra Söderort 
till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes att stadsdelsförvaltningarna Skärholmen,  
Hägersten-Liljeholmen och Älvsjö har reviderat den gemensamma 
äldreboendeplanen för Västra Söderort, enligt uppdrag från 
äldreförvaltningen. 
 
Antalet äldre över 80 år prognostiseras minska från 2014 fram till 
2018 för att därefter öka successivt. För de äldre över 90 år väntas en 
ökning av antalet först åren 2030. I Västra Söderort finns ett brett 
utbud av olika boendeformer för äldre som drivs i såväl egen regi som 
på entreprenad och av privata utförare.  
 
Förvaltningarnas samlade bedömning är att utbudet av servicehus 
samt vård- och omsorgsboende kan tillgodose behovet under de 
närmaste åren. Samtidigt finns risk för en överkapacitet av dessa 
boendeformer. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 10 mars 2014. 
Dnr 32-2014-7 
__________________ 
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§ 18   

Ansökan om medel för arbete mot cannabis i  
Hägersten-Liljeholmen 2014 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger tjänsteutlåtandet till 
handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes att socialförvaltningens utvecklingsenhet utlyst medel för 
lokalt arbete mot cannabis och andra droger bland unga i Stockholms 
stad. Förvaltningen har ansökt om medel till ett projekt med två delar. 
Delprojekt 1: information och dialog i skolan med både föräldrar och 
elever. Delprojekt 2: verksamhetsutveckling med nätverket LOS 
Fruängen. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21 mars 2014. 
Dnr 82-2014-2.1 
__________________ 
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§ 19   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 
pensionärsrådets synpunkter och lägger minnesanteckningarna och 
protokollet till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes minnesanteckningar från pensionärsrådets möte med 
gruppledarna i nämnden 3 april och protokoll från pensionärsrådets 
möte 8 april 2014. 
__________________ 
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§ 20   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  
till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 1 april 2014. 
__________________ 
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§ 21   

Minnesanteckningar Lokala BRÅ 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger minnesanteckningarna 
till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes minnesanteckningar från Lokala Brottsförebyggande rådet 
28 mars 2014. 
__________________ 
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§ 22   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 
handlingarna. 
 
Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 
 
Synpunkter på ersättning verksamhetsbidrag 
Inkom 31 januari 2014 från Brännkyrka Veteranring,  
dnr 45-2014-1.2.3 
 
Konsekvensbeskrivning för vår verksamhet i Aspuddsparken under 
ombyggnaden av utemiljön 
Inkom från Djur och Kul AB 26 mars 2014, dnr 177-2014-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 2 april 2014 biläggs. 
 
Synpunkter på busslinje 153 
Inkom 1-9 april 2014, dnr 184-2014-1.2.3 
 
__________________ 
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§ 23   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 
tjänstemannabeslut till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 
Dnr 20-2014-1.1. 
__________________ 
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§ 24   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Hemlöshet 
Som svar på frågor från Eva Fagerhem (S) redovisade  
Ingrid Widebäck statistik för vräkningar och hemlöshet för år 2013 i 
stadsdelsområdet och Gunnar Ohlsén informerade om bosättningarna. 
 
Verksamhetsbesök 
Eva Fagerhem (S) frågade om förvaltningen har möjlighet att anordna 
verksamhetsbesök innan sommaren för nämnden enligt de önskemål 
som lämnats in.  

Förvaltningen arbetar med frågan och återkommer med inbjudan. 
_________________ 
 
 
Stadsdelsdirektörens information 

Månadsrapport 
Lars Wennberg informerade och besvarade frågor om 
månadsrapporten för mars 2014. Dnr 86-2014-1.2.1 
 
Balanslista 
Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 2014. 
  
Rapporter för kännedom i pärm 
- Så tycker företagarna om Stockholm 

Stockholm Business Region sammanträde 4 februari 2014, § 10 
 

- Revisionsplan för 2014 
Från Stadsrevisionen 25 mars 2014 
 

- Tilldelning av medel för lokala förebyggande insatser inom 
ANDT-området, fokus cannabis 
Socialnämnden 25 mars 2014, § 8 
 

- FUT VI – lägesrapport över arbetet mot felaktiga utbetalningar 
och bidragsbrott 
Socialnämnden 25 mars 2014, § 13 

__________________ 
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§ 25   

Upphandling av nattpatrullsinsatser  
Tilldelningsbeslut 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd utser Attendo Sverige 

AB, organisationsnummer 556148-5169, som utförare av 
nattpatrull åt Hägersten-Liljeholmens hemtjänst.       

 
2. Stadsdelsdirektören ges i uppdrag att teckna avtal för tiden  

1 oktober 2014 till och med 30 september 2016, med möjlig 
förlängning på samma villkor i ett plus ett år.  

 
3. Paragrafen justeras omedelbart.  
 
Ärendet 
Som ett komplement till den egna verksamhetens äldreomsorg har 
stadsdelsnämnden beslutat att upphandla nattpatrull till  
Hägersten-Liljeholmens hemtjänst. Vid anbudstidens utgång hade tre 
anbud inkommit. I detta ärende lämnas förslag på tilldelningsbeslut. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 21mars 2014. 
Dnr 403-2013-2.2.2   
 
Förslag till beslut 
Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C) 
och Jessica Jormtun m.fl. (MP) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt förvaltningens förslag. 
 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och tjänstgörande ersättaren Kerstin Tholin 
(V) lade fram ett eget förslag och föreslog att nämnden skulle ställa 
sig bakom det. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Kerstin Tholin (V) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 25 
 
”Att inte upphandla nattpatrullsinsatser vid Hägersten-Liljeholmens 
hemtjänst.  

Att verksamheten återgår i kommunal regi samt att därutöver anföra 
följande. 

Attendo är exempel på ett företag ägt av ett riskkapitalbolag vars 
främsta syfte att generera så stor vinst som möjligt till sina ägare. 
Ägaren, riskkapitalbolaget IK Investment Partners, har fonder i 
skatteparadiset Jersey 

Attendo är en gigant på den svenska välfärdsmarknaden med en årlig 
omsättning på 48 miljarder och som bedriver hemtjänst på 43 olika 
platser i Sverige. 

Uppgifter finns om att Attendo är ett företag där personal kan 
betraktas som illojal om de gör en Lex Sarah anmälan. Vidare finns 
det uppgifter som tyder på att personalen inte tillåts skriva 
avvikelserapporter när de inte hunnit utföra av kommunen beviljade 
insatser. Anledningen ska vara att man vill ha en god relation till 
kommunens biståndshandläggare. 

Vi menar att Non-profit-drift är det enda sättet att garantera att alla 
skatter som tillförts verkligen går till verksamheten och att 
verksamheten drivs med brukarnas bästa för ögonen och inte av 
möjligheten till privat vinst. Vi konstaterar dessutom att så länge 
nuvarande lagstiftning består är kommunal regi den enda driftsformen 
som garanterar alla rättigheter för allmänhet och anställda, d.v.s. 
allmänhetens insyn liksom kollektivavtal och grundlagsskyddad 
meddelarfrihet för anställda.” 

__________________ 
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§ 31  

Sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 
handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes protokoll från sociala delegationen från 20 mars  
och 9 april 2014. 
__________________ 


